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 المستخلص باللغة العربية
  

لوثي   الةي ي يييم بكية  شتااييع لل  ح ليي      تتعير  البيئيم  التلوث البيئي  شكيةلم شعةيعل  ليص ال يعيع العي ل     تبريع

 يعتبير   نتيجيم ييي ال اشنكيام البكيريم   البيولوجيم  الفياي ييم ،  هذا التليوث يديعا الامي ل البيئي   التا ييم ال ةيتعاشم

 إليص حيع ث  في  البيئيم  الةي شم  لل لوثي     ال يواا  التعير   يؤاي  ،  الة ول شكةلم   ل يم  ب ل لوث      التلوث البيئ 

اسيتدعال نحو    ايااا الاهت  ل ف  الآ نم اشخيرل الةي وحيويم   ال كةلا  ال حيم ال عةعل  لاضاراب   الفةيولوجيم  ا

تعتبر   ،   بكة    ل ، ككة  شن أشة ل العلاج التة يل  أ  البعي اتج   الابيعيم للأغرا  الع اييمالاب ت   الابيم  ال 

ا لا يتجاأ شن ال ة لا  الغذاييم  لعراسم الح ليم إلص تةييم  تأثير شةيتدل  أ را  العر ير هعفت ا اشا يم العكبيم جاء 

 لييص وكييور الجييروار ال عرضييم للرخيي أ  اسييتدعل أربعييور شيين وكييور الجييروار   تةيي ت إلييص أربيي  شج و يي    

الرخي أ   وشليت   استدعشت جروار ال ج و م اش ل  ك ج و م ض بام  تم تعريض جروار ال ج و م الث نيم إليص

ال ج و يم الرابعيم فةي   جيروار  شع شليم جروار ال ج و م الث لثم ب ةتدل  أ را  العر ير   الرخي أ، ك ي  ت يت

ب ةتدل  أ را  العر ر  استة يت التغيرا  الفةيولوجيم بعع ستم أس بي    سجلت الجروار ال عرضيم للرخي أ   

ةيم  لوحميت تغييرا  شعاوييم في   شةيتوي   ألانيين   أسيب رتيت الت  أ ايت الغذاء الع اي أانص يي ال في   ير الج

أشياوترانةييفيريا،   ألةيي لاين  فوسييف تيا،   البيلييير بين الةليي  ،   البيير تين الةليي     اشلبيييوشين،   الجلوكييوي،   

الةث فيم جيعا،    الجلةيريعا  الثلاثيم،   الةوليةتير ل،   الليبوبر تيا     ليم الةث فم   شادفضم الةث فيم   شادفضيم  

 الةيوبر أكةييع  الةري تاين،   اليوري ،   ح ض اليوريك، ،   كري تين كيايا،   لاكتيت ايديعر جيايا،   الجلوتي ثيور  

  أا  شع شلم الجروار ب ةتدل  أ را  العر ر  تب  التعريض للرخ أ إلص شا  حع ث تغييرا  خاييرل اية يوتيا 

لص ولك  يةترح للات يج الح لييم أر التيأثيرا  الوت يييم ل ةيتدل  أ را  العر ير ف  الةي س   الفةيولوجيم ،    لا ل  

 تعاى إلص نك طه ال ض ا للأكةعل 
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Abstract  

Globally, environmental pollution is a complex problem. Currently, the environment is 

increasingly exposed to chemical, biological and physical pollutants, and this pollution threatens 

ecosystem and sustainable development as a result of an increase in human activities. 

Environmental contamination by pollutants and toxicants is a worldwide problem. Exposures to 

environmental pollutants and toxicants are known causes of physiological and biochemical 

disorders, and complex health problems. Recently, interest has increased in using medicinal 

plants and natural products for pharmacological purposes, as a form of complementary or 

replacement therapy. Generally, herbal medicine is considered as an integral part of dietary 

supplement. The present study was aimed to evaluate the effect of juniper (Juniperus procera) 

leaves extract on male rats exposed to lead. Forty male rats were used in this study and divided 

into four groups. Rats of the first group were served as controls. Rats of the second group were 

exposed to lead. Rats of the third group were treated with juniper leaves extract and lead. Rats of 

the fourth group were treated with juniper leaves extract. Physiological alterations were 

investigated after six weeks. Rats exposed to lead and given the control diet had the lowest body 

weight gain. Significant alterations of blood alanine aminotransferase, aspartate 

aminotransferase, alkaline phosphatase, total bilirubin, total protein, albumin, glucose, 

triglycerides, cholesterol, high density lipoprotein cholesterol, low density lipoprotein 

cholesterol, very low density lipoprotein cholesterol, creatinine, blood urea nitrogen, uric acid, 

creatine kinase, lactate dehydrogenase, glutathione and superoxide dismutase were observed in 

lead-treated rats. Administration of juniper leaves extract before lead exposure to rat can prevent 

severe alterations of physiological parameters. Finally, the present findings suggest that the 

protective effects of attributed to its antioxidant activity. 


